
وزیر صمت مطرح کرد

فرصت حضور در بازارهای جهانی 
با تجارت آزاد ایران و اوراسیا 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اکنون که در شرایط تحریم 
قرار داریم، ورود به اتحادیه اوراسیا فرصت خوبی برای حضور در 

بازارهای جهانی است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، عباس علی آبادی با اشاره به موافقت نامه 
تجارت آزاد ایران و اوراســیا اظهارداشت: نخستین بار است که در دولت 
ســیزدهم توانسته ایم با پنج کشور بزرگ و پرُجمعیت ارتباط تجارت آزاد 
برقرار کنیم. این کشــورها نیازمند توانمندی های کشور ما در عرصه های 

مختلف از جمله صنعتی و اقتصادی هستند.
وی افزود: اکنون ما از بازار این کشورها، اقلام کشاورزی از جمله ذرت و 
گندم وارد می کنیم که با امضای این توافقنامه ارتباط ها گسترده تر و تجارت 

آزاد بین کشورمان و سایر کشورهای عضو این اتحادیه صورت می گیرد.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت تاکید کرد: این موافقت نامه فرصت و 
فضای خوبی را برای همه فعالان اقتصادی به ویژه بازرگانان و تولیدکنندگان 
برای نفوذ در بازارهای بزرگ کشورهای عضو اتحادیه فراهم کرده است که 

باید بیشترین بهره را ببرند.
علی آبادی با بیان اینکه ایــن موافقت نامه از جنبه های مختلف مهم 
خواهد بود، گفت: اکنون در شــرایط تحریم قرار داریم و این امر فرصت 

خوبی برای کشورمان برای حضور در عرصه های جهانی است.
گفتنی است، اولین موافقت نامه تجارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا )چهارم دی ماه 1402( توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران 

و مقامات عضو این اتحادیه در سنت پترزبورگ روسیه امضا شد.
مطابــق این موافقت نامه تجارت آزاد، جهت افزایش تجارت فی مابین 
و گسترش همکاری ها، علاوه بر تسهیل تجارت و رفع موانع غیرتعرفه ای، 

تعرفه ورودی حدود 87 درصد اقلام کالایی فی مابین حذف می شود.
اتحادیه اقتصادی اوراســیا بــا واردات 388 میلیارد دلاری از جهان، 
بازاری بسیار بزرگ در نزدیکی ایران محسوب می شود و افزایش مناسبات 
فی مابین امکان اســتفاده حداکثری از این پتانسیل و بازار بزرگ را برای 

کشورمان فراهم خواهد آورد.
با توجه به واردات قابل ملاحظه اوراسیا از جهان، با انعقاد موافقت نامه 
تجارت آزاد فی مابین، پیش بینی می شــود با افزایش سرمایه گذاری ها و 
تولیدات مشترک و فراهم آوردن زیرساخت های مناسب، تجارت فی مابین 
افزایش قابل قبولی داشته باشد. اتحادیه اوراسیا شامل پنج کشور روسیه، 
قزاقســتان، قرقیزستان، بلاروس و ارمنســتان با مجموع جمعیت 185 

میلیون نفر است.
سهم پایین تجارت ایران با آسیای مرکزی

البته علاوه بر اتحادیه اوراســیا ایــران باید به دنبال افزایش تجارت با 
آسیای مرکزی باشد. براســاس گزارش اتاق بازرگانی ایران سهم تجارت 
ایران با منطقه آسیای مرکزی، یک درصد از کل ارزش تجاری مان است. 
همچنین مهم ترین مقصد صادراتی ایران در این منطقه ترکمنستان و عمده 
کالاهای صادراتی ایران به منطقه آسیای مرکزی شامل میله های آهنی، 
پلی اتیلن و میوه های خشک است. از سوی دیگر، عمده کالاهای وارداتی 

ایران از این منطقه شامل پنبه و مخلوط های گندم است.
به گزارش ایســنا، معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران 
در گزارشــی تحت عنوان »مروری بر تجارت ایران آسیای مرکزی« روند 
تجارت ایران با کشــورهای این منطقه شــامل ازبکستان، تاجیکستان، 
ترکمنســتان، قزاقستان و قرقیزســتان را بررسی کرده است. این منطقه 
ســرزمین پهناوری در قاره آسیا و محصور در خشکی است و هیچ مرزی 

با آب های آزاد جهان ندارد. 
بر اســاس این گزارش تجارت ایران با منطقه آســیای مرکزی طی 
سال های اخیر با نوساناتی همراه بوده است. تجارت ایران با این منطقه در 
ســال 2022، با افزایش هشت درصدی نسبت به سال قبل به حدود یک 
میلیارد و 500 میلیون دلار رسید. البته دلیل اصلی رشد مذکور افزایش 
2۶ درصدی واردات از این منطقه در مقابل افزایش سه درصدی صادرات 
بوده اســت. همچنین در میان کشورهای منطقه آسیای مرکزی، افزایش 
8۹ درصدی و 10۶ درصدی واردات از دو کشور قزاقستان و تاجیکستان 
عامل اصلی افزایش واردات از این گروه کشورها در سال 2022 بوده است.
با این حال تراز تجاری ایران با پنج کشور منطقه آسیای مرکزی طی 
سال های 2018 تا 2022 همواره به نفع ایران مثبت بوده و در سال 2021 
به بیشترین میزان خود طی مدت مذکور )82۶ میلیون دلار( رسیده است. 
در ســال 2022 نیز تراز تجاری ایران با منطقه آسیای مرکزی حدود 30 

میلیون دلار کاهش یافته و به 7۹۶ میلیون دلار رسیده است.
همچنین در سال 2022 ترکمنستان مهم ترین مقصد عمده صادراتی 
ایران در آســیای مرکزی بوده که 38 درصد از ارزش کل صادرات ایران 
به این منطقه را به خود اختصاص داده و ازبکستان نیز در مقام دوم قرار 
دارد. همچنین در ســال 2022 از کل ارزش تجارت کالایی ایران به این 
منطقــه، 77 درصد متعلق به صادرات، معــادل 1.1 میلیارد دلار، بوده و 

مابقی، معادل 33۹ میلیون دلار را واردات تشکیل داده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران خبر داد

برخورد با مشترکان بدمصرف آب
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: طرح 
برخورد با مشترکان بدمصرف آب آغاز شده است و ادامه خواهد 

داشت.
به گزارش وزارت نیرو، محســن اردکانی در نشست قرارگاه مدیریت 
تنــش آبی گفت: طرح برخورد با بدمصرف هــای آب الزام قانونی دارد و 
شــامل مشترکانی می شود که بیشتر از دوبرابر الگو، آب مصرف می کنند. 
خانوارهایــی که تا الگوی ماهانــه، آب مصرف کنند »خوش مصرف«، آن 
دســته از مشــترکان که بین 12 تا 24 مترمکعب یعنی تا دو برابر الگو 
مصرف کنند »پرمصرف« و مشــترکانی که بیش از دو برابر الگو مصرف 

کنند »بدمصرف« هستند.
او افزود: مشترکان بدمصرف در مرحله نخست این طرح با اخطار، در 
مرحله دوم با قطع موقت آب و در مرحله سوم با محدودیت بیشتر مواجه 
خواهند شد و با اداراتی که مصارف بیشتر از حد مجاز دارند با استناد به 

مصوبه شورای مدیریت بحران استانداری برخورد قاطع انجام می شود.
مدیرعامل آبفای استان تهران درباره وضعیت منابع آبی استان تهران 
پــس از پاییز کم  بارش امســال گفت: با وجود پیش بینی های ســازمان 
هواشناسی، بارندگی های پاییز امسال 55 درصد نسبت به میانگین نرمال 
کاهش داشته اســت و در چنین شرایطی برای تامین آب استان تهران، 

موثرترین راه مدیریت تقاضا و مدیریت مصرف است.
اردکانی، ضمن دعوت شــهروندان تهرانی به مشــارکت در مدیریت 
مصرف آب، از شــهروندان اســتان تهران درخواست کرد تا با کاهش 10 
درصدی مصارف خود و پرهیز از مصارف غیرضروری، در تامین پایدار آب 

استان تهران کمک کنند.
وضعیت ذخایر آبی ۵ سد تهران

همچنین به گزارش خبرگزاری تسنیم، بهزاد پارسا؛ مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای تهران اظهار کرد: حجم آب سدهای پنج گانه استان، اکنون 
281 میلیون مترمکعب است که این مقدار در مدت مشابه سال آبی گذشته 
272 میلیون متر مکعب بود. وی با بیان اینکه حجم آب کلی ســدهای 
سامانه غرب شامل طالقان و امیرکبیر هم اکنون 225 میلیون مترمکعب 
اســت، تصریح کرد: حجم کلی ذخایر سدهای سامانه شرق تهران شامل 
لتیان، لار و ماملو نیز هم اکنون 5۶ میلیون متر مکعب اعلام شــده که 
براین اساس حجم کلی سدهای سامانه شرق در حال حاضر در مقایسه با 

سال گذشته  22 میلیون متر مکعب کاهش را نشان می دهد.
برنامه سازگاری با کم آبی تدوین شد

فیروز قاسم زاده؛ مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آبی کشور گفت: 
وزارت نیرو با آگاهی از ظرفیت های کشور همه ذی نفعان و ذی مدخلان را 

دور هم جمع کرد و برنامه سازگاری با کم آبی تدوین شد.
او خاطرنشان کرد: بر اساس این برنامه در فاز اول دیده شده است که 
 حدود 15 میلیارد مترمکعب از مصرف آب کشاورزی که از برنامه کل که 
۹0 میلیارد متر مکعب بود کاهش داده شــود. در سندهای دیگری که در 
کشور تدوین شده کاهش ها جدی تر دیده شد ولی شاید قابل اجراترین برنامه 
روی میز، برنامه سازگاری با کم آبی است؛ به دلیل آنکه ظرفیت های کشور 
دیده شده. البته در بخش مصرف آب شرب نیز برنامه هایی دیده  شده است.

نزدیک به 100 روز از آغاز سال زراعی گذشت 

کشاورزان در انتظار ابلاغ قیمت 
خرید تضمینی گندم

شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی ۲۲ شهریور امسال، 
قیمت خرید تضمینی گندم را 19 هزار و 500 تومان تعیین کرده  اما 

کشاورزان همچنان در انتظار ابلاغ این تصمیم هستند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، براساس قانون خرید تضمینی محصولات 
کشاورزی، نرخ خرید محصولات مشمول قیمت گذاری باید قبل از آغاز سال 
زراعی اعلام شــود تا کشاورزان بتوانند بر مبنای آن تصمیمات لازم برای 
کشــت را اتخاذ کنند که متاسفانه با گذشت نزدیک به 100 روز از آغاز 
سال زراعی این نرخ به طور رسمی اعلام نشده است. درحالی که بر مبنای 
قانون وزیر جهاد حداکثر یک هفته پس از تصویب باید نرخ را اعلام کند.
جلال محمودزاده؛ نایب  رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: براساس نظر 
کمیته کارشناســی سه ماه قبل از جلسه شورای قیمت گذاری، نرخ تمام 
شده هرکیلوگرم گندم 22 هزار و 500 تومان اعلام شد که در نهایت در 

جلسه شورا قیمت 1۹ هزار و 500 تومان مصوب شد.
او ادامه داد: با توجه به گذشت مهلت قانونی وزیر جهادکشاورزی و همچنین 
مهلت یک هفته ای مجلس، هنوز وزیر، نرخ خرید گندم را به طور رسمی اعلام 
 نکرده است که براین اساس مجلس برحسب وظیفه نظارتی باید وارد موضوع 

شود.
 لزوم ادامه خودکفایی در تولید گندم

نایب  رئیس کمیســیون کشاورزی مجلس در واکنش به بیان برخی 
اظهارات مبنی بر پایین بودن قیمت گندم خارجی نسبت به تولید داخل 
افزود: قیمت جهانی گندم خارجی بالاتر از داخل است و از طرفی امنیت 
غذایی کشور با وابستگی به دیگر کشور ها به خطر می افتد. سالانه بیش از 
11 میلیون تن گندم مورد نیاز واحد های خبازی است که تاخیر در اعلام 
نرخ و کاهش تولید به ضرر خودکفایی تمام می شــود که در نهایت دولت 

مجبور به واردات با دو برابر قیمت خرید تضمینی خواهد شد. 
عطاءالله  هاشمی؛ رئیس بنیاد ملی گندمکاران هم گفت: در جلسه 22 
شهریور اصرار ما این بود که قیمت بر پایه نرخ تمام شده و سود متعارف 
بدهیم اما نظر رئیس ســازمان برنامه بر آن بود که شــاخص تورم مدنظر 
قرار بدهیم. براین اساس برمبنای قیمت 15 هزار تومانی گندم، تورم 30 

درصد و تبصره اصلاح قیمت در صورت بالا رفتن نرخ تورم لحاظ شد.
هاشــمی ادامه داد: نــرخ 1۹ هزار و 500 بــه ازای خرید تضمینی 
هرکیلوگرم گندم مصوب شد که در جلسه شورا هم دو نفر ناظر نماینده 
مجلس و وزیر اقتصاد حضور داشــتند و حتی زارع؛ نماینده مجلس روز 
بعد از جلســه شورا، قیمت را در رسانه ها اعلام کرد. امیدواریم دولت هر 
چه زودتر نرخ را اعلام کند تا خودکفایی به دست آمده را از دست ندهیم.
ارسلان قاسمی؛ رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون هم گفت: 
با توجه به آنکه گندم مهم ترین کالای اســتراتژیک محسوب می شود که 
امنیت غذایی، سیاسی و اقتصادی با آن گره خورده است، از این رو نباید 
بــا قیمت خرید گندم این گونه رفتار کرد. با توجه به آنکه دولت به بهانه 
کمبود منابع مالی نرخ گندم را اعلام نکرده، جای این سؤال مطرح است 

که چطور منابع برای واردات دارد؟ 
ضرورت ادامه اعتمادسازی دولت در کشاورزان

گفتنی است، انتظار می رود که نرخ خرید تضمینی گندم هرچه سریع تر 
برای انگیزه بخشی به کشاورزان اعلام شود تا با کاهش گندم تحویلی به 
مراکز خرید در ســال آینده موضوع خودکفایی و تامین گندم در داخل 
زیرسؤال نرود و اعتمادسازی سال گذشته دولت در کشاورزان خدشه دار 
نشود. این در حالی اســت که ظاهراً، برخی در دولت، رشد 50 درصدی 

قیمت خرید تضمینی گندم را نپذیرفته اند.
داوود منظور؛ رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره نرخ خرید تضمینی 
گنــدم اظهار کرد: چهار روش در قانون بــرای تعیین قیمت محصولات 
کشاورزی پیش بینی شده که یکی روش  قیمت تمام  شده است. مرجعی 
که در دولت قیمت تمام شــده را بررسی و تأیید می کند سازمان حمایت 
از مصرف کننده اســت اما این بدین معنی نیســت که حتماً باید سازمان 
حمایت قیمت تعیین کند. سه روش دیگر وجود دارد که شورا و کمیسیون 

هم می توانند قیمت تضمینی را تعیین کنند.
او هفته گذشــته هم گفت که قیمــت خرید تضمینی گندم به علت 
اختلاف نظرات هنوز ابلاغ نشــده اســت و در صورت نهائی شدن، طبق 

قانون، وزیر جهاد کشاورزی آن را ابلاغ خواهد کرد.
ســخنگوی دولت هم در این باره گفت است: شورای فرابخشی هنوز 
قیمتی را به دولت اعلام نکرده است اما چون دولت موظف بود لایحه بودجه 

را در وقت مقرر به مجلس ارائه دهد منابع آن را پیش بینی کرده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد

پرداخت مستقیم خزانه به کارمندان دولت 
و حذف شرکت های تأمین نیرو

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: با راه اندازی حساب واحد 
خزانه، حقوق همه کارمندان دولت به روش پرداخت مستقیم خزانه 

و به حساب ذی نفع نهائی انجام می شود.
به گزارش فارس، طرح تأمین نیروهای حجمی مورد نیاز دستگاه های 
دولتی که در سال های قبل توسط شرکت های تأمین نیرو انجام می شد، در 
سایه عدم نظارت سبب شده بود اجحافی بین کارکنان شرکتی و کارمندان 
هم ســطح و هم طراز انجام شود بگونه ای که گاهی اختلاف حقوق دو نفر 

کارکن هم سطح بیش از 50 درصد می شد.
داود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه دیروز در صفحه مجازی 
خود اعلام کرد: طرح حساب واحد خزانه سبب شده است که ما به آخرین 
کسی که خدماتی به دولت ارائه می کند چه در قالب پیمانکار و یا نیروی 
کار باشد، از طرف حساب واحد خزانه و خزانه داری به نفع ذی نفع نهائی 

پرداخت می کنیم و هیچ واسطه ای در این زمینه وجود ندارد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت:  بــرای کارمندان دولت و همه 
حقوق بگیران دولت هم از حســاب واحد خزانه در خزانه داری اســتفاده 
می کنیــم و مبالغ خرید خدمت کارکنان را مســتقیماً به حســاب تمام 

کارمندان دولت پرداخت می کنیم.
منظور این را هم گفت که یکی از کارکردهای حســاب واحد خزانه 
این اســت که در حال حاضر به راحتــی می توانیم رصد کنیم که میزان 
تخصیص اعتبار به هر دستگاه چه میزان بوده و چه میزان از تخصیص ها 
اســتفاده شــده و چقدر باقی مانده است و متناسب با تخصیص ها منابع 

بعدی را تخصیص دهیم.
بر اســاس این گزارش، یکی از کارکردهای حســاب واحد خزانه این 
اســت که در شــرایط عدم وصول منابع می تــوان از باقیمانده اعتبارات 
تخصیص یافته به دســتگاه ها که در حساب دستگاه ها باقی می ماند برای 
رفع نیاز سایر دستگاه ها استفاده کرد و بخشی از کسری درآمد دولت به 

این وسیله جبران می شود.

اقتصادی
صفحه ۴
شنبه ۹ دی ۱۴۰۲
۱۶ جمادی الثانی ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۴۸۱

آگهی رای هیئت قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آراء صادره هیئت تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به 
فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم نمایند و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
و گواهــی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصــول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض ســند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شــد. صدور سند مالکیت مانع 

مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
1- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به نام آقای حبیب الله قوامی زروان فرزند لطف الله صادره 
ســنندج به مساحت ششــدانگ 8811/44 مترمربع تحت پلاک 6 فرعی از 64 اصلی بخش 9 

منطقه 2 سنندج بخردنسق زراعتی شماره 8322 مورخ 1351/7/16 دفتر 14 سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/9                         تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/24
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کردستان

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی:

اینترنت ۳۰ درصد گران شد
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی رسماً 
از افزایش حدود ۳0 درصدی تعرفه اینترنت اپراتورهای 

ارتباطی خبر داد.
ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطــات رادیویی اعلام 
کــرد: ســازمان تنظیم مقــررات، پــس از آنکــه مدیران 
عامــل اپراتورهــای ارتباطی، نســبت بــه افزایش کیفیت 
 خدمــات خود تعهــد دادند با اصــلاح تعرفه هــا موافقت 

کرد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، براساس تصمیمات اتخاذ 
شده بعد از جلســه مدیران عامل اپراتورها در رگولاتوری و 
پذیرش تعهدات مرتبط با افزایش کیفیت شبکه توسط آن ها 
مقرر شــد که تعرفه اینترنت اپراتورهای ارتباطی حدود 30 

درصد افزایش یابد.
پیشــتر نیز وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و رئیس 
رگولاتوری اعلام کرده بودنــد که اصلاح نرخ اینترنت فقط 
در صورتی مورد موافقت قرار می گیرد که اپراتورها متعهد به 

افزایش کیفیت شبکه شوند.
بر همین اســاس مدیران عامــل اپراتورها با حضور در 

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی شروط رگولاتوری 
را پذیرفتند که برخی از این شــروط به شــرح زیر اســت: 
1( افزایش سایت های نسل پنجم به 10 درصد تا پایان 

سال 1403
2( افزایش پوشــش نسل چهارم در کشور به ۹۶ درصد 

تا پایان سال 1403
3( افزایــش 30 درصدی میانگین ســرعت اینترنت در 

شش ماه آینده
همچنین همانطور که پیش از این اعلام شــده بود این 
تعهدات به صورت الحاقیه به پروانه فعالیت آن ها پیوســت 
می شود و در صورت عدم ایفای تعهدات در موعد مقرر جریمه 

برای آن ها در نظر گرفته خواهد شد.
اپراتورها، مهم ترین دلایل برای درخواست افزایش تعرفه 
اینترنت را عدم تناسب توسعه زیرساخت ارتباطی مورد نیاز 
برای پشــتیبانی از اقتصاد دیجیتال، عدم تناســب افزایش 
تعرفه با افزایش هزینه های نگهداری و توســعه شــبکه در 
سنوات گذشته، کاهش شدید قدرت سرمایه گذاری اپراتورها، 
افزایش نرخ ارز در سالیان گذشته و نبود منابع مورد نیاز برای 

ســرمایه گذاری در فناوری های جدید مانند اینترنت نســل 
پنجم اعلام کردند.

لازم به ذکر است که افزایش تعرفه اینترنت پس از شش 
سال اتفاق می افتد.

 تکذیب افزایش چند برابری تعرفه اینترنت 
همچنین ســازمان تنظیم مقررات در واکنش به اخبار 
افزایــش چند برابــری تعرفه اینترنت اعــلام کرد: حداکثر 
افزایش قیمت این بســته ها حدود 30 درصد است. اپراتورها 
باید بسته های جدید و بلندمدت را در اختیار عموم مردم قرار 
دهند و به فوریت جدول مقایسه قیمت قبل و بعد بروزرسانی 
بسته ها را اطلاع رسانی کنند. هیچ بسته اینترنتی مجوزدار هم 

حذف نشده است.
 البتــه پــس از موافقــت وزارت ارتباطات بــا افزایش 
30 درصدی تعرفه اینترنت، پیامکی با محتوای بسته اینترنت 
اهدایی دولت برای مردم ارســال شده است که از 12 دی ماه 

اعمال می شود.
گفتنی است، هفته گذشته اپراتورهای ارتباطی در نامه ای 
به رئیس جمهوری درخواســت افزایش 100 درصدی تعرفه 

اینترنــت را مطرح کردند اما وزیر ارتباطات ضمن مشــروط 
دانستن افزایش تعرفه اینترنت، افزایش 100 درصدی تعرفه را 
مردود اعلام کرد. با این حال افزایش 30 درصدی نرخ اینترنت 
با توجه به کیفیت موجود باعث گلایه و انتقاد مردم شده است.

به عنوان مثال برخی، ارائه بسته 72 گیگابایتی با قیمت 
4۶0 هزار تومان را بی انصافی و بسیار گران دانستند. کاربری 
با اشــاره به اینکه با چنین کیفیتی نباید اینترنت گران شود 
نوشت: یک خانواده چهار نفره که هر کدام باید ماهی یک بسته 
40 گیگ اینترنت خریداری کنند چقدر باید هزینه بدهند؟ 
حالا اگر گران می کنید کیفیت را هم بالا ببرید نه اینکه فقط 

گران کنید و بدون کیفیت اینترنت را به مردم  دهید.
کاربــر دیگری تصریح کرد: ظاهر قضیه این اســت که 
مثلا هزینه 70 گیگ اینترنت4۶0 هزار تومان شده است. با 
هزینه های جانبی به حدود یک میلیون تومان می رسد. مگر 
کســب و کارهای خرد مجازی چقدر درآمد دارد که ماهانه 
باید ســه میلیون تومان حداقل هزینه اینترنت بدهیم؟ مگر 
همه با اینترنت کاسبی می کنند؟ عده زیادی کار تحقیقاتی 

و آموزشی می کنند و درآمدی هم ندارند.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد

بازگشایی ال سی با روسیه نشانه غلبه بیشتر بر تحریم ها
به گفته یک کارشناس اقتصادی، گشایش 
خط اعتباری بین ایران و روسیه یک اثر روانی 
برای کسانی که درگیر تجارت هستند، خواهد 
داشت. از این جهت که ایران گام به گام اثر تحریم 

را پشت سر می گذارد.
»حسن حسن خانی«، کارشــناس اقتصادی در 
گفت وگو با ایســنا، با اشاره به گشایش خط اعتباری 
بین ایران و روسیه بیان کرد: این اقدام یک اثر روانی 
برای اقتصاد و عاملان اقتصادی و کســانی که درگیر 
تجارت هستند، خواهد داشت و اطمینان بخش است 
از این جهت که ایران گام به گام اثر تحریم را پشــت 

سر می گذارد.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: با وجود این، 
اکنون با توجه به قراردادها و ایجاد خط اعتباری های 
ارزی می توانیــم اثر تحریم ها را کمرنگ تر کرده و در 
فضای بین الملل مجددا، ال ســی باز کنیم و ســواپ 

ارزی شکل دهیم.
حسن خانی، با اشاره به تحریم ها علیه روسیه اظهار 
کرد: روسیه دچار تحریم ثانویه نیست، در حالی که 
ما دچار تحریم ثانویه هســتیم. یعنی اگر یک دولت 
یا شــرکت با ایران مبادله کرد، آن دولت یا شرکت 
اقتصادی خودش در لیســت تحریم های اوفک قرار 
می گیرد. این تحریم ثانویه فقط برای ایران وجود دارد 
و حتی روس ها هم تحریم ثانویه نیســتند. به همین 
دلیل امروز حتی شــرکت ها و افراد روس  که تحریم 

هستند، هم با ما بی محابا کار نمی کنند.
این کارشناس پولی و ارزی با بیان اینکه جنس و 
حجم تحریم روس ها با تحریم ها علیه ایران متفاوت 
اســت، گفت: تحریم بودن روس ها اکنون تاثیری در 
میــزان همکاری با ما ندارد. میزان همکاری روس ها 

با ما تابع یک ســری اهداف راهبردی اســت که چه 
روس ها تحریم بمانند و چه تحریم نباشند، آن اهداف 

راهبردی شان با ما ادامه دار خواهد بود.
حســن خانی، تصریح کرد: روس ها در رویکردی 
که در نگاه به شرق دارند و رویکردی که در تقابل با 
آمریکا و اروپا برایشان ایجاد شده، در نیاز به آب های 
خلیج فارس، همکاری و هم پیونــدی اقتصادی را با 

ایران ادامه می دهند. 
به گزارش مهر، یکــی از راهکارهای ایران برای 
دلارزدایی هم توســعه روابط پولی با روسیه و چین 
اســت که در هفته ای که گذشت اولین اقدام از این 

دست اجرائی شد.
 در دیدار و مذاکرات »محمدرضا فرزین« رئیس  
کل بانک مرکزی کشورمان با »الویرا نبیولینا« رئیس  
کل بانک مرکزی روسیه، افزایش همکاری های پولی 
و بانکی در حوزه های بســیار گسترده، بهره برداری 
از ظرفیت های بریکــس و تجارت آزاد میان ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا مورد تاکید قرار گرفت. به 
دنبال عملیاتی شــدن بسترهای پولی و بانکی میان 
جمهوری اســلامی ایران و روسیه، فصل جدیدی از 

روابط بانکی دو کشور آغاز شد.
در این دیدار علاوه بر نهائی سازی توافق به کارگیری 
پول های ملی در مبادلات تجاری دو کشــور به جای 
دلار، اولین ال سی شبکه بانکی ایران در خارج از کشور 
توسط بانک سپه در روسیه گشایش شد. ارزش این 
ال ســی برای شروع مبلغ 17 میلیون یورو است و با 
شرط پرداخت مدت دار جهت واردات استفاده می شود.
همچنین جلسه ای میان مدیران بانکی از بر بانک 
روسیه و بانک ملی ایران برگزار شد که بر اساس آن 
خط اعتباری به ارزش شــش و نیــم میلیارد روبل 

برای واردات کالاهای اساســی از روسیه برای ایران 
ایجاد گردید.

 دلار زدایی از روابط تجاری 
بانــک مرکزی هم در چند مــاه اخیر در جهت 
دلار زدایی حرکت کرده اســت. راهکار بانک مرکزی 
ایجاد پیمان هــای پولی دوجانبه برای کاهش حجم 
دلار در مبادلات تجاری و سایر مناسبات خارجی با 

کشورهای همسایه است.
»علی ســعیدی«، مدیرعامل مرکز مبادله ارز و 
طــلای ایران در این زمینه با بیان اینکه برنامه ریزی 
کرده ایم که بتوانیم ارز کشورهای همسایه یا مقصد 
را در اختیار مســافرین ایرانی قرار دهیم، گفت: اگر 
بتوانیم از ابتدا به مسافر ایرانی اسکناس کشور مقصد 
را بدهیم، برای مسافران راحت تر خواهد بود؛ چرا که 
اگر دلار یا یورو تحویل دهیم، دو بار هزینه تســعیر 
باید بپردازند که با این اقدام هزینه های آنها را کاهش 

می دهیم.
 مبادلات ریالی با افغانستان

به گزارش بانک مرکزی، رئیس کل بانک مرکزی 
روز گذشــته اعلام کرد: طرح ریــال برون مرزی یا 
آف شور )Offshore( ماه های زیادی است که در بانک 
مرکزی در حال بررسی اســت. با اجرائی شدن این 
طرح، درخواست صادرکنندگان برای صادرات ریالی 
به افغانستان یا عراق حل می شود و می توانند با ریال 

برون مرزی رفع تعهدات کنند.
افزود: این موضوع یکی از درخواســت های تجار 
مشهدی برای صادرات به افغانستان بود که با اجرائی 
شــدن طرح ریال آف شور پاســخ داده شده و تجار 
می تواننــد به جای ارز خارجی برای صادرات از ریال 

برون مرزی بهره گیرند.

وی ادامه داد: مقررات طرح ریال برون مرزی در 
بانک مرکزی تدوین شــده و تاکنون یک یا دو بانک 
اجــرای این طرح را آغاز کرده انــد و بزودی در کل 

بانک های کشور عملیاتی خواهد شد.
توسعه روابط با همسایگان

فرزین اخیرا نیز در دیدار وزیر تجارت، صنعت و 
توسعه سرمایه گذاری عمان بر توسعه روابط پولی با 

عمان هم تاکید کرد.
توسعه روابط پولی بانکی ایران با کشورهای منطقه 
می تواند دستاوردهای زیادی داشته باشد. جالب اینکه 
در هشت ماه اول سال 41 درصد بر مبادلات تجاری 

ایران و عمان افزوده شده است.
در مهر ماه سال جاری نیز رئیس کل بانک مرکزی 
با حضور در کشــور قطر بر توسعه روابط پولی با این 

کشور تاکید کرد.
وی در این دیدار ضمن قدردانی از نقش قطر در 
انتقال منابع ارزی ایران، افزایش همکاری های پولی، 
بانکی و اقتصادی را زمینه ســاز توسعه حداکثری و 
همه جانبه مبادلات تجاری ایران و قطر برشــمرد و 
گفت: با توســعه روابط پولی و بانکی تهران- دوحه 
حجم تجارت میان دو کشــور نیز رشد چشمگیری 

خواهد یافت.
ایران در یک ســال اخیر تلاش کرده با توســعه 
روابط پولی دوجانبه با عراق، زمینه لازم برای افزایش 

مبادلات تجاری مهیا شود.
در سال های پیش ارائه دلار به عنوان ارز به عنوان 
یک سیاست ثابت و پیش فرض اقتصادی لحاظ شده 
بود. اکنون با موفقیت این سیاســت جای خود را به 
سیاست ارز کشور مقصد یعنی دینار داده و می توان 

دلارزدایی با دیگر کشورها را هم گسترش داد.

آمار ۳ سال اخیر نشان می دهد

مالیات طلافروشان نصف مالیات کارگران است
طبق آمار سازمان مالیاتی، صنف طلافروشان 
در سه سال اخیر به طور متوسط سالیانه کمتر از 
هفت میلیون تومان مالیات داده اند؛ در حالی که 
یک کارگر حداقل دو برابر طلافروش در ســال 

مالیات پرداخته است.
 به گزارش خبرگزاری فارس، صنف طلافروشــان از 
دیرباز در اقتصاد ایران به عنوان پولدارترین صنف بازار 
شناخته می شوند و این نتیجه سرمایه هنگفتی است که 

راه اندازی طلافروشی نیاز دارد.
با افزایش چنــد 10 برابری قیمت طلا در دو دهه 
اخیر، ثروت طلافروشــان هم چند برابر شــده است. با 
ایــن حال تازمانــی که اخذ مالیات از طلافروشــان به 
صورت سنتی و کاغذی و با مراجعه مامور مالیاتی انجام 
می گرفت، این صنف به راحتی از پرداخت مالیات فرار 
می کرد. مردم عادی هم همیشه نسبت به این موضوع 
اعتراض داشــتند اما به علت نبود ابزاری که بتوان فرار 

مالیاتی را اثبات کرد، این روند ادامه داشت.
در سال های اخیر با گسترش سامانه های دیجیتالی، 
امــکان رصد تراکنش های بانکی و میزان واقعی فروش 
طلافروشان به دســت آمده و برای ســازمان مالیاتی 
مشخص شده که این صنف، رقم بسیار ناچیزی نسبت 
به سود شغل خود را مالیات می دهند. برخی از شاغلان 
صنف طلافروش در حالی در روزهای اخیر به شفاف شدن 
فروش های خود در چارچــوب اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان معترض هستند که در 
ســه سال اخیر این صنف به طور میانگین سالانه شش 
میلیــون و 700 هزارتومان مالیات پرداخت کرده اند در 
حالی که یک کارگر حداقل دو برابر طلافروش در سال 

مالیات پرداخته است.

»سید محمد هادی سبحانیان«، رئیس سازمان امور 
مالیاتی هم چندی پیش از یک فرار مالیاتی در حوزه طلا 
خبر داد که ۹ هزار میلیارد تومان گردش مالی داشته، 

اما پرونده مالیاتی نداشته است.
به گزارش تسنیم، طبق آمار سازمان امور مالیاتی، 
بیــش از 14 هــزار و 500 واحد صنفی طلا فروش که 
شــامل ۶0 درصد طلافروشان می شود، در سال 1401 

کمتر از 10 میلیون تومان مالیات داده اند.
 مالیات صفر برای 2۵ درصد طلافروشی ها

بر اساس آمار سازمان امور مالیاتی، از مجموع حدود 
24 هزار طلافروشی در سطح کشور، 25 درصد که شامل 
حدود شش هزار واحد صنفی می شود، مالیات صفر برای 

عملکرد سال 1401 آن ها محاسبه شده است!
در این آمار آمده اســت که بیــش از 71 درصد از 
واحد های صنفی طلافروشی که شامل 1۶ هزار و 500 
مؤدی می شــود، کمتر از 15 میلیون تومان در ســال 

1401 مالیات داده اند.
علاوه بر این، 50 درصد طلافروشان هم تا پنج میلیون 
تومان مالیات برای آن ها در نظر گرفته شده است. یعنی 
حدود 12 هزار طلافروش ماهانه کمتر از 500 هزار تومان 

مالیات پرداخت کرده اند.
طلافروشان در ســال 13۹۹ به طور متوسط چهار 
میلیــون و 100 هزارتومــان، در ســال 1400 به طور 
 متوسط شش میلیون و 400 هزارتومان و در سال گذشته 
۹ میلیــون و ۶00 هزار تومان مالیات پرداخت کرده اند. 
یعنی مالیات پرداختی صنف طلافروشان و جواهرفروشان 
در سه سال اخیر به طور متوسط در هر سال شش میلیون 
و 700 هزار تومان و در هر ماه 558 هزار تومان بوده است.

جالب اینکه رقم نیم میلیون تومان در ماه مالیاتی 

که طلافروشان پرداخت می کنند یک دهم سودی است 
که این صنف به طور متوسط از فروش یک سرویس طلا 

به دست می آورند.
 شایعه مالیات 2۵ درصدی

همزمان با تصویب قانون ســامانه مؤدیان و اجرای 
آن از ابتدای دی ماه، برخی جریان های رسانه ای که به 
نظر می رســد از سوی فراریان بزرگ مالیاتی پشتیبانی 
می شوند، به شایعه سازی درباره افزایش مالیات بر طلا 
پرداختند تا حواس ها از ضرورت شفاف سازی معاملات 

طلافروشان در چارچوب قانون جدید منحرف شود.
در ایــن زمینه »محمد کشــتی آرای«، فعال بازار 
طــلا با بیان این که موضــوع مالیات 25 درصدی طلا 
شایعه  و کذب است گفت: تنها شرایطی که تغییر کرده 
این اســت که وزارت اقتصاد اعلام کرد از اول دی، همه 
معاملات به صورت فاکتورهای الکترونیکی در ســامانه 

مؤدیان ثبت شود.
وی اضافه کرد: اعلام موجودی و داد و ســتدها در 
ســامانه تجارت، محل اعتراض فعــالان صنف طلا در 
روزهای گذشــته بود. موضوع اخذ مالیات هم که باعث 

نگرانی فعالان صنفی شده بود، منتفی است.
»مهدی موحدی بکنظر«، رئیس مرکز تنظیم مقررات 
ســازمان امور مالیاتی هم گفــت: در قانون پایانه های 
فروشگاهی سامانه مؤدیان مقرر شد تا طلافروشان فاکتور 
الکترونیک ارائه کنند تا مالیات شــان بر اساس اجرت و 

حق العمل محاسبه شود.
ســخنگوی ســازمان مالیاتی با تکذیب شــایعات 
مالیات ستانی از مســتأجران یا مالیات 25 درصدی از 
خرید طلا، تاکید کرد: ســازمان امور مالیاتی قصد دارد 
تا شــرایط را برای تحقق وضعیــت عادلانه درخصوص 

طلافروشــان با ارائه فاکتــور الکترونیــک مهیا کند.
موحدی بکنظــر، ادامه داد: نرخ جدید مالیاتی برای 
مردم و طلافروشــان در نظر گرفته نشده، آنچه ستانده 
می شــود جز قانون مالیات بر ارزش افزوده اســت. این 
قانون ســال 1400 به تصویب رســید تا میزان طلای 
فروخته شــده بنکدار به طلافروشان و طلافروشان به 

مردم مشخص شود.
 فرار از شفافیت

وی درباره شــایعات روزهای اخیــر درباره مالیات 
طلافروشــان، گفت: طبیعی اســت با ایجاد بسترهای 
شفافیت، عده ای که از وضعیت غیرشفاف سود می بردند، 
به دلیل منافع شخصی یا گروهی، به شایعات دامن بزنند 

و سعی کنند تا مردم را نگران کنند.
به گفته ســخنگوی ســازمان مالیاتی، اصل طلا از 
مالیات معاف بوده و فقط از اجرت و حق العمل با فاکتوری 
که به سازمان امورمالیاتی از طلافروشان ارائه می شود، 
مالیات دریافت می شــود و دیگــر مراجعات حضوری 

مأموران مالیاتی را هم نخواهیم داشت.
روزگذشته »داود منظور«، رئیس سازمان برنامه و 
بودجه هم در فضای مجازی اعلام کرد: قانون مالیات بر 
ارزش افزوده در مورد خرید و فروش طلا که در ســال 
1400 آخریــن ویرایش آن انجام شــد و بعد از آن هم 
هیــچ تغییری نکرده و نرخ مالیات بر ارزش افزوده طلا 

افزایش نیافته است.
به گفته رئیس ســازمان برنامه و بودجه، مالیات بر 
ارزش افزوده مشــمول خود جنس طلا نمی شود و این 
مالیات فقط از اجرت ســاخت و حق  العمل طلا گرفته 
می شــود و نرخ مالیات بــر ارزش افزوده طلا هم هیچ 

تغییری پیدا نکرده است.

معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و 
شهرسازی از معرفی بیش از 40 هزار مالک دارای 
حداقل پنج خانه خالی به سازمان امور مالیاتی 

در مرحله دوم سال مالیاتی 1401 خبر داد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، »هادی عباسی« 
با اشــاره به ارســال اطلاعات بیش از 40 هزار واحد 
مسکونی خالی جدید به سازمان امور مالیاتی، یادآور 
شــد: در مرحله اول اطلاعات 1۹ هزار و 2۹0 خانه 

خالی برای سال مالیاتی 1401 معرفی شده بود.
وی ادامه داد: از ابتدای امســال در مجموع 5۹ 
هزار و 503 واحد مســکونی خالی بر اساس سامانه 
املاک و اسکان طی دو نوبت به سازمان امور مالیاتی 

معرفی شده است.
عباســی با بیان این که بر اساس ماده 54 قانون 
مالیات های مســتقیم، هر خانه ای که بیش از 120 
روز در یک سال مالیاتی خالی باشد مشمول دریافت 

مالیات اســت، افزود:  شناسایی این خانه ها براساس 
مــاده 1۶۹ همان قانون، از طریق ســامانه املاک و 

اسکان انجام می شود.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
بیان کرد: پیش از ارسال فهرست به مالکان در قالب 
ارسال پیامک یا نامه، اخطار لازم داده شده تا اطلاعات 
افراد ساکن در واحدهای مسکونی خود را در سامانه 
املاک و اسکان ثبت کنند. بر اساس بند پنجم تبصره 
هشتم ماده 1۶۹ قانون مالیات های مستقیم، اشخاص 
حقیقی و حقوقی که در مهلت مقرر نسبت به تکمیل 
اطلاعات سکونت، مالکیت و ملک خود اقدام ننمایند 
به عنوان خانه خالی، به سازمان امور مالیاتی معرفی 

می شوند.
وی تصریح کرد: پالایش و بررســی برای ســایر 
املاک مســکونی در حال انجام اســت و به محض 
اتمام فرآیند، واحدهای مسکونی که خالی تشخیص 

داده شوند، برای اخذ مالیات به سازمان امور مالیاتی 
معرفی خواهند شد.

عباسی با بیان این که سال 1400 حدود ۶۶ هزار 
واحد مســکونی برای اخذ مالیات خانه های خالی به 
سازمان امور مالیاتی معرفی شده بود، اضافه کرد: تمام 
مالکان و مستاجران موظفند برای ثبت اطلاعات خود 
 amlak.mrud.ir به ســامانه املاک و اسکان به آدرس
مراجعه کرده و اطلاعات ملکی و سکونتی خود را ثبت 

کنند تا این منازل خالی تلقی نشود.
 عقب نشینی بازار مسکن

به گزارش ایسنا، بازار مسکن، هفته اخیر را با رکود 
ســپری کرده است. در یک ماه اخیر نیز 2/2 درصد 
کاهش قیمت داشت. همزمان در بازار ارز، انتظارات 
کاهشی ایجاد شد که در افت بازارهای مسکن و بورس 
تاثیرگذار بود. به نظر می رســد تحولات منطقه ای و 
برنامه بازارســاز برای رســاندن قیمت دلار به سطح 

کمتر از 50 هزارتومان در آرامش قیمت در بازارهای 
غیرمولد تاثیرگذار بوده است.

بازار مسکن از خرداد امسال با ثبات و حتی رشد 
منفی قیمت مواجه شده است. با توجه به تورم عمومی 
حدود 45 درصد، ثبات قیمت در بازار مســکن بدان 
معناست که این بازار 22 و پنج دهم درصد از ارزش 

واقعی خود را از دست داده است.
 در حال حاضر قیمت دلاری مســکن به حدود 
1500 دلار رسیده که فقط در اواخر دهه 80 نرخی 
بالاتــر از این رقم را به ثبت رســانده و هم اکنون در 
مقایســه با میانگین بلندمدت که در ســطح هزار تا 
1200 دلار قرار داشته حدود 50 درصد حباب دارد.
از طرف دیگر قیمت مسکن طی شش سال اخیر 
به میزان 1380 درصد رشــد داشته که 300 درصد 
بیش از رشــد قیمت دلار بوده و این آمار نیز فرضیه 
ثبات قیمت مسکن در میان مدت را تقویت می کند.

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

معرفی 40 هزار مالک دارای ۵ خانه خالی به سازمان مالیاتی


